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   معصومه طاهري
اين روزها وقتي حرف از س��ريال صداوس��يما مي ش��ود ناخودآگاه ذهن ها به طرف دو اثر ماندگار 
تلويزيون ايران يعني »مختارنامه« و »يوسف پيامبر«معطوف مي شود؛ دو اثري که نه تنها توانستند 
مخاطب ايراني را راضي کنند و س��طح توقع��ات ايرانيان را از آثار تاريخي ب��ه درجه الف تلويزيون 
ايران بالا ببرند، بلکه برکات مختلفي هم داش��تند. رشد صنعت سريال س��ازي و توجه به تاريخ به 
خصوص توجه به مفاهيم قرآني با اثر »يوس��ف پيامبر« و توجه مردم به اي��ن نکته که تاريخ براي 
همه زمان هاست و عبرت هاي آن هم براي دوران ما ملموس و مش��هود است از طرفي در کنار آن 
رشد صنعت طراحي لباس تاريخي و همچنين ساخت شهرک هاي تاريخي که براي انواع سريال ها 
، فيلم ها و ويدئوکليپ ها و مستندها به کار آمده است، همه و همه از برکات اين دو اثر تاريخي است؛ 
دو اثري که البته به اندازه خود و محتوايشان توانستند تأثيرگذاري منطقه اي و جهاني داشته باشند. 
»مختارنامه« در کشورهاي اسلامي سروصدا کرد و در عراق به يک جاذبه تبديل شد که واکنش هاي 
دانشمندان علوم مختلف را هم برانگيخت. »يوسف پيامبر« هم که ديگر جاي گفتن ندارد؛ تنها اثر 
شاخص بين المللي بوده است که مرزها را درنوريده و توانسته هنر و هنرمندان ايراني را به دنيا معرفي 
کند؛ اثري که براي مسلمانان جهان تکراري نمي شود اما حيف وقتي به عقب برمي گرديم و مي بينيم 
با سازندگان اين دو اثر شاخص آن گونه که حق آن بود، برخورد نشد.  حدوداً سال 88 بود که پخش 
سريال »يوسف پيامبر« به اتمام رسيد و بعد از آن تا وفات مشکوک به ترور فرج الله سلحشور در سال 
94 وي موفق نشد اثر تاريخي که مي خواست با وجود همه تلاش هايش و افتخاراتي که آفريده بود، 
بسازد. آنسوتر در سال 90 »مختارنامه« روي آنتن براي پخش رفت و از آن سال تا کنون که شش 
سال از آن مي گذرد هنوز هم هر وقت با ميرباقري مصاحبه مي کنند، گلايه از آن دارد که نمي گذارند 
و نگذاشتند سريال »سلمان فارسي« که از ابتدا براي آن خيز برداشته بود ساخته شود. اين درحالي 
اس��ت که تقريباً پايان اين دو اثر در زماني بود که کش��ور هنوز به ندارم ندارم کنوني نرسيده بود و 
نزديک به يک دهه از س��اخت اين دو اثر مي گذرد اما آنچه بيشتر به چش��م مي آيد، سنگ اندازي 
براي ساخت آثار بعدي از اين دست است.   درباره س��ريال حضرت موسي که جمال شورجه رفيق 
شفيق مرحوم سلحشور و پاي ثابت بيشتر آثار تاريخي از»مردان آنجلس« گرفته تا »يوسف پيامبر« 
فرماندهي سکانش را به عهده گرفته اس��ت، حرف فقط روي بودجه نيست حتي برخي اين شبهه 
را ايجاد مي کنند که چرا بايد درحالي که س��ريال هاي مختلفي از اهل بيت مي توان ساخت، سراغ 
پيامبر يهوديان برويم و آن را بس��ازيم. اين صحبت جاي تعجب دارد؛ چراکه اگر با تاريخ قوم يهود 
و ماجراهاي حضرت موسي آشنا باشيم به ضرورت س��اخت اين اثر بيش از پيش پي خواهيم برد. 
خيلي ها تصور مي کنند ضرورت ساخت فيلم حضرت موسي تنها براي مقابله با تروريست جهاني 
است اما حقيقت آن است که همچون يوسف پيامبر، حضرت موسي هم پيامبر مورد قبول همه اديان 
آسماني است و داستان ايشان باز هم مانند حضرت يوسف نه تنها مخاطب مسلمان را در برمي گيرد، 
بلکه روايت قرآني داستان پيامبري است که مسيحيان آن را قبول دارند و اين يعني در نظر گرفتن 
مخاطب حداکثري جهاني، همچنين صدور فرهنگ و هنر اسلامي ايران در يک ديپلماسي زيباي 
عمومي به جهان. در واقع همانگونه يوسف پيامبر با همه کم وکاستي هاي فني اش توانست جلوي 
هاليوود قد علم کند، موسي هم با محتوايش و با همت و هنر شورجه مي تواند يک تنه مقابل تمام 
فيلم هاي ضدايراني و ضداسلامي هاليوود بدون هيچ اشاره مستقيمي بايستد.  اما باز هم چرا حضرت 
موسي را بايد ساخت. در روايات مختلفي از تشابه امت پيامبر با امت حضرت موسي سخن گفته شده 
است؛ تشابهي عبرت انگيز که بدون ذکر مستقيم وقايع مي توان پيام ها را از آن طريق منتقل کرد.  از 
جمله ماجراي صفورا همسر حضرت موسي دختر شعيب نبي که بعد از درگذشت حضرت موسي بر 
جانشين او حضرت يوشع شوريد و گفت من به خلافت از تو شايسته تر هستم. يوشع با وي جنگيد و 
همرزمانش را کشت و خودش را اسير کرد و با خوشرويي برخورد کرد. عين اين داستان را در تاريخ 
اسلامي مي توان يافت و موارد بس��ياري که در روايات گوناگون از منابر و کتب تاريخي به آن اشاره 

شده است. پس پرداختن به سريال »حضرت موسي« يک تير و چند نشان است.

   نفيسه قاسم زاده
ليلا و همسرش درباره مسئله اي با هم صحبت 
مي کنند. رابطه ميان آنها چگونه اس��ت؟ يک 
مس��ئله مهم وجود دارد، اما قب��ل از اينکه آن 
را بداني��م، بلافاصله س��روناز و همس��رش از 
ميانه گفت وگويشان ديده مي شوند و پيش از 
خداحافظي آنان، نازي مان��دن را مي پذيرد و 
خداحافظي مي کند.  اين ساختار شکسته خط 
زماني سه بار و تا پايان نمايش تکرار مي شود. هر 
بار سلامي، چالشي و خداحافظي زوجي ديگر!

مهدي نصيري به عنوان نويس��نده بعُد زماني 
ساختار را شکسته است و در عوض ساختاري 
جديد با بعُد زم��ان متفاوت ايج��اد کرده که 
به مهم تري��ن عامل جذابيت روايت داس��تان 
نمايشي تبديل شده است. همين مسئله به نوع 
قصه گويي نمايش کمک کرده است. تماشاگر 
دو بار با مق��داري از اطلاعات در مورد واقعيت 

مواجه مي شود و بقيه آن مي ماند براي بعَد!
»نذار اين خواب تعبير بش��ه« همانگونه که در 
س��اختار زماني روايت بدعت و تازگي دارد در 
نوع نگاه و برخورد با مسئله جنگ هم نگاهش 
متفاوت و تازه اس��ت.  س��ه زن نمايش بخش 
زيادي و قابل توجه��ي از مقاومت و مبارزه را بر 
دوش دارند. اين بار نه فقط مردها، بلکه اين زن ها 
هستند که خارج از خط و مبارزه ايستاده اند. آنها 
هستند که زندگي را با خود به ميدان مي آورند 
و مي مانند تا مردان بروند. يکي با عشق از مشهد 
آمده، ديگري خبر زندگي و تول��د را از گيلان 
آورده و سومي آمده تا در بطن جنگ زندگي را 
بسازد. زن ها بخش مهم و شايد فراموش شده 
دفاع مق��دس در نمايش��نامه ها و نمايش هاي 
اين حوزه، اين بار محور اصلي اتفاق هس��تند.  
نگاه متفاوت نمايش و فضاي صميمي و ساده 
رابطه ميان اين زن ها با شوهرانش��ان علاوه بر 
اينکه نماي��ش را واقعي، ملم��وس و باور پذير 
کرده اس��ت، از ش��کل و شمايل ش��عارزده و 

غيرباورمند خود را جدا کرده اس��ت. هيچ کس 
شعار نمي دهد. آنان آدم هاي معمولي مثل من 
تماشاگر هس��تند که به خاطر انتخاب سکان 
ارزشمند مي ش��وند. سرباز مش��هدي 2 هزار 
کيلومتر دورتر از خانه اش به جنوب غرب آمده، 
چون س��ومار، اروميه و اهواز را مثل مش��هد و 
خانه اش مي بيند. با سربازان ساد ه اي روبه روييم 
که واقعي نشان داده مي شوند. شعر نمي گويند 
و س��خنراني نمي کنند. همانقدر که نسبت به 
خانه و همسرشان حساسند، نسبت به اهواز و 
سومار هم حساسيت نشان مي دهند.  چيزي که 
در »نذار اين خواب تعبير بشه« مهم است اين 
سادگي و صميميت است. همان عشق است که 
زن ها را کيلومترها دورتر به اين مکان آورده و 
رابطه اي خانوادگي و باورمند که تأثير مي گذارد. 
هرچند کوتاه شده و فش��رده روايت مي شود. 
آوازي است که مرد گيلاني موقع گذاشتن چادر 
روي سر همسرش مي خواند و عطر شاليزارهاي 
شمال را دارد يا خاطره بازي زوج مشهدي موقع 
اولين قرارشان در حرم امام رضا )ع(، مثل قطعه 
شعر عاش��قانه اي که ليلا مي خواند و يادآوري 
مي کند که بارها آنها را از زبان شوهرش شنيده 
است. نمايش روايت عاشقانه اي از زندگي است 
در بحبوحه تحميل جنگ و بالاخره يک انتخاب! 
انتخابي که توسط مردها صورت گرفته و ماندن 
و ساختن آن به وسيله زن ها کاملش مي کند؛ 
زن هايي که خانواده و کار و خان��ه را زنده نگاه 
داش��ته اند.  اين حضور زنانه خيلي هم س��اده 
تعريف مي ش��ود. نازي از مزرعه شان مي گويد. 
اينکه ش��ب ها کمر بي بي را ويکس مي زند و.... 
سروناز از خانواده مي گويد. از دانشگاه و درس 
خواندن. لي��لا از خانواده خودش و ش��وهرش 
مي گويد و اينک��ه براي او چ��ه کارهايي کرده 
است. هر کدام سوغاتي آورده اند و همسرشان را 
بدرقه مي کنند. خودشان اين طرف در مي مانند 

تا آنان بروند.

چرا بايد سريال حضرت موسي)ع( ساخته شود

جنگ روي نوار احساسات زنانه
كوتاه درباره نمايش »نذار اين خواب تعبير بشه«

88498436سرويس فرهنگي

 هشداري كه 
جدي گرفته نشد

  جواد حامدی
شايعه سازي رسانه اي موضوعي است که بعضي 
وقت ها رسانه هاي رسمي کش��ور نيز به دام آن 
مي افتن��د و ناخواس��ته باع��ث رواج موضوعاتي 
مي ش��وند ک��ه مي توان��د ب��ه لح��اظ فرهنگي 

خسران آفرين باشد.  
پر و بال دادن به موضوع بازي رايانه اي نهنگ آبي 
در ايران يک��ي از اي��ن موضوعات اس��ت. بنياد 
ملي بازي ه��اي رايانه اي در واکنش به انتس��اب 
خودکشي دو دختر نوجوان اصفهاني به »چالش 

نهنگ آبي« اطلاعيه اي صادر کرد. 
در متن اطلاعيه روابط عمومي بنياد ملي بازي هاي 
رايانه اي آمده اس��ت: متأس��فانه خبري مبني بر 
خودکشي دو دختر نوجوان ۱۷ و ۱8 ساله در شهر 
اصفهان منتشر شد و اين خودکشي ها به چالش 
نهنگ آبي منتسب شد. از آنجا که نسخه اصلي اين 
چالش که توسط يک فرد روسي ايجاد شده بود و 
مدت هاست ديگر وجود ندارد و بنياد نيز در جريان 
رسانه اي اين چالش که مدتي پيش در کشور به راه 
افتاد رويکردهاي تخصصي خود را ارائه کرده بود، 
ذکر چند نکته در اين زمينه حائز اهميت اس��ت. 
همچنان برخي رس��انه ها و افراد »نهنگ آبي« را 
يک بازي رايانه اي مي نامند. بنياد ملي بازي هاي 
رايانه اي باره��ا تأکيد کرده ک��ه نهنگ آبي بازي 
رايانه اي نيست بلکه يک چالش است که از فضاي 
مجازي براي اجرايي شدن بهره مي برد. اين چالش 
۵0 مرحله دارد ک��ه نه تنها با اس��تفاده از فضاي 
مجازي بلکه مي ت��وان اين مراح��ل را به صورت 
حضوري نيز رد و بدل کرد. نسخه اصلي اين چالش 
مدت هاست با دس��تگيري ايجادکنندگان آن در 

روسيه از دسترس خارج شده است.  
در ادامه اي��ن اطلاعي��ه آمده اس��ت: زماني که 
رسانه هاي سراسر کش��ور شروع به اطلاع رساني 
در زمينه نهنگ آبي کردند، بنياد ملي بازي هاي 
رايانه اي هش��دار داد که موج س��واري رسانه اي 
در اي��ن زمينه خطرن��اک بوده و ممکن اس��ت 
سودجوياني با کپي برداري از مراحل نهنگ آبي، 
چالش هاي مش��ابهي را در کش��ور راه اندازي و 
بحران آفريني کنند. متأس��فانه به اين هش��دار 
توجهي نشد و نهنگ آبي که چالشي ناشناخته در 
کشور بود به يکباره بر سر زبان ها افتاد و موقعيت 
براي سودجويان فراهم شد. خانواده ها بايد توجه 
کنند اگر فرزندش��ان فعاليت هاي مش��کوکي از 
جمله ديدن فيلم ترس��ناک به ص��ورت مداوم، 
زخمي کردن خود، گوش دادن به موسيقي هاي 
خاص و پوچ گرايان��ه و ديگر رفتارهاي غيرعادي 
انجام مي دهند، چرايي اين اقدامات را بررسي و 
از ادامه آن جلوگيري کنند.  اميد است با توجه و 
هشياري خانواده ها و اطلاع رساني صحيح شاهد 
تکرار چنين اتفاقات تلخي در کشورمان نباشيم. 

عرضه  نرم افزار مقتل الحسين)ع( 
با ۱۰۰ كتاب

الحس�يني  والمس�لمين  حجت الاس�ام 
از عرضه ۱۰۰ عن�وان كت�اب در ۴۹۰ جلد در 
نرم افزار چندرس�انه اي مقتل الحسين)ع( به 
عنوان جديدترين محص�ول مركز تحقيقات 
كامپيوت�ري عل�وم اس�امي نور خب�ر داد. 
حجت الاسلام  والمسلمين سيداحمد الحسيني، 
مدير ارتباطات مرکز تحقيقات کامپيوتري علوم 
اسلامي نور در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران پويا، 
درباره جديدترين محصول اين مؤسس��ه گفت: 
نرم افزار »مقتل الحسين« جديدترين توليد اين 

مؤسسه است که به تازگي توليد شده است. 
وي با اش��اره به هفت محور اصل��ي اين نرم افزار 
اظهار ک��رد: اين نرم افزار در هف��ت محور اصلي 
پاس��خگويي به ش��بهات قيام امام حسين)ع(، 
ايجاد بسترسازي مناسب براي شناخت صحيح 
قيام عاش��ورا، عرضه منابع معتبر و مورد وثوق 
قيام، تاريخ و زندگاني امام حس��ين)ع(، شعر و 
ادب عاش��ورا و زيارت اهل بيت)ع( و ياران امام 
حس��ين)ع( و مبحث عزاداري و س��خنراني نيز 
در اين نرم افزار چندرس��انه اي گنجانده  ش��ده 
است.  الحسيني خاطرنش��ان کرد: ۱00 عنوان 
کتاب در قال��ب 490 جلد در اي��ن نرم افزار در 
اختيار پژوهش��گران و محققان مبحث عاشورا 
پژوهش��ي قرار گرفته که مي تواند منبع خوبي 
براي شناس��ايي درس��ت از اين واقعه باشد.  در 
بخش نگارخانه اي��ن نرم افزار ني��ز 230 قطعه 
س��خنراني صوتي و تصويري در ۱۷0 ساعت و 
همچنين 600 قطعه مداحي در ۱20 س��اعت 

گنجانده  شده است. 

   حسن روانشيد*
 اگرچه تاريخ نش��ان از آن دارد ک��ه ايران و 
به خصوص ش��هر اصفهان مرک��ز فکاهيات 
و مه��د کمدين ه��اي مش��هوري همچون 
مرحومان ناص��ر فرهمند، رض��ا ارحام صدر، 
همايون، وحدت و دهها و بلکه صدها تن ديگر 
از هنرمندان اينگونه بوده که کارش��ان را از 
نمايش هاي روحوضي شروع و به صحنه هاي 
تماش��اخانه و تئاترها رس��اندند و توانستند 
نعمت خنده و ش��ادي و ش��عف را به چهره 
تماش��اچيان خود هديه نمايند اما اين آغاز 
فرهنگ طنز صحن��ه اي بود که از سلس��له 
صفويه ش��روع و همچنان ادامه داشت تا به 
قاجاريه و پهلوي رس��يد که در اين دوران به 
خاطر فش��ار زياد حکومت ه��ا در حق آحاد 
جامعه و بسته بودن فضا، صحنه گردان ها را 
بر آن داش��ت تا حرف هاي مردم را در قالب 
طنز و بيشتر از زبان حيواناتي همچون موش 
و گربه بيان نماين��د و اين گونه فکاهيات بود 
که س��رعت گرفت و کتاب ه��اي آن از تاريخ 
ادبيات کش��ور دوباره گش��وده شد سپس با 
حضور برنامه هاي ش��اد روحوضي در دوران 
قاجاريه و ادامه آن در دوران پهلوي وس��عت 
طنز و فکاهيات بر نمايش��نامه هاي تاريخي 
پيشي گرفت و پس از ايجاد تماشاخانه ها در 
دوران ناصرالدين شاه در تهران اين فرهنگ 
کمدي انتقادي به گستره صحنه ها به صورت 
نمايش��نامه و پيش پرده هجرت نمود. شايد 
آغاز حضور نش��ريات مکتوب در اين زمان و 
در ايران به بيش از يکصد سال پيش مي رسد 
که نمونه منحصربه فرد آنها پنج شماره مجله 
ملانصرالدين به زبان ترکي است که با چاپ 
سنگي در تبريز به زينت طبع آراسته شده و 
هم اکنون اين ش��ماره ها در موزه مطبوعات 
ش��هر اصفهان در معرض دي��د علاقه مندان 

اس��ت. پس از صحنه، نوبت حض��ور پررنگ 
فکاهيات به مطبوعات فرا رسيد که در طول 
س��ال هاي س��لطنت قاجاريه و به خصوص 
پهلوي اول و دوم اين نشريات وسعت فراوان 
داشتند و پابه پاي نمايش هاي صحنه و کمدي 
پيش مي رفتند.  معروف ترين اين رسانه هاي 
مکتوب هفته نامه، ماهنامه و سالنامه توفيق 
بود که به مديريت برادران توفيق در خيابان 
فردوسي تهران که مهد رسانه ها بود منتشر و 
به تمام کشور ارسال مي شد. اين سري نشريات 
که انتشار آنها تا قبل از انقلاب اسلامي ادامه 
داش��ت، پس از فوت دو برادر تعطيل گرديد 
که البته در طول انتشار بارها توسط حکومت 
وقت توقيف ش��د اما پس از چندي باز هم به 
انتش��ار خود با همان روش انتقاد توأم با طنز 
ادامه داد. از ديگر نشريات معروف فکاهي که 
تعداد آن در سطح کشوري و محلي متعدد بود 
مي توان به دخوي علامه دهخدا و باباش��مل 
و همچنين يوزباش��ي، کاريکات��ور، جوک، 
حکيم باشي و کشکيات اشاره کرد که همگي 
در س��ال هاي قبل از انقلاب و اکث��راً با فوت 
مديرانشان تعطيل شدند. در سال هاي۵۷ و 

۵8 در فضاي بازي سياسي– اجتماعي که به 
برکت انقلاب اسلامي ايجاد شده بود نشريات 
جديدي همچون آهنگر، حاجي بابا، ياقوت و 
بهلول در زمينه فکاهيات که بوي سياس��ت 
مي داد انتشار يافتند که به  مرور زمان هرکدام 
به نحوي به بوته تعطيل س��پرده شد و تنها 
مجله گل آقا بود که ت��ا زمان حيات مديرش 
همچنان ب��ه کار خود ادام��ه داد و بعد از آن 
براي مدتي کشور فاقد نشريه مستقلي براي 
ارائه فکاهيات و توليد لبخند گرديد و بعضي از 
رسانه هاي مکتوب ستون يا صفحه اي را به طور 
نامرتب به ارائه کاريکات��ور و مطالب فکاهي 

اختصاص مي دادند. اين در حالي بود که ارائه 
نمايشنامه هاي فکاهي نيز تقليل يافته بود و 
تقريباً از صحنه تئاتر کش��ور محو شد. وجود 
فضاي طنز در صحنه هن��ر و ادبيات جامعه 
مي تواند وسيله اي باشد تا تنش هاي روحي را 
که به واسطه مشکلات زندگي حادث مي شود، 
کاهش دهد. از اين نظر حضور نمايشنامه هاي 
کمدي و فيلم هاي سينماي در اين زمينه که 
البته سخيف نباشند همراه با نشريات فکاهي 
قادرند قسمتي از اين بار سنگين را به دوش 
کشيده تا بتوانند آحاد جامعه را کمتر نيازمند 
مراجعه به پزش��کان اعصاب و روان کنند. به 
 رغم عدم حض��ور نمايش��نامه ها و فيلم هاي 
س��ينمايي کمدي که بتواند مخاطب را از ته 
دل به خن��ده وادارد در ح��ال حاضر تنها دو 
نش��ريه ماهانه فکاهي يکي در ته��ران با نام 
خط خطي و ديگري اصفهان نيمروز در شهر 
تاريخي و هنرپرور اصفهان منتش��ر مي شود 
که بار سنگين و کمرشکن تأمين طنز و خنده 
را براي جمعيت 80ميليوني کشور به دوش 
دارند. ناگفته نماند که همين دو مجله نيز با 
مش��کلات رکود که گريبان اکثر رسانه هاي 
مکتوب را گرفته روبه رو هستند اما تا اين زمان 
با چنگ و دندان جايگاه خود را حفظ کرده اند. 
اگرچه مس��ئولان وزارت فرهنگ و ارش��اد 
اسلامي مجوز انتش��ار بيش از 8هزار رسانه 
مکتوب را صادر ي��ا در حال ص��دور دارد اما 
دريغ از يک مورد آنها که درخواست انتشارش 
در زمينه طنز و فکاهيات باشد که البته اين 
زنگ خطري است براي آغاز انحطاط پديده 
مثبت شادابي و رکود کار صدها و بلکه هزاران 
فارغ التحصيل رش��ته گرافيک که مي توانند 
با حضور پررنگ اين نش��ريات، محملي براي 

تلاش و پويايي خود داشته باشند. 
    *روزنامه نگار پيشکسوت

عوامل و منابع طنز و فكاهيات  در آستانه انحطاط

 رض�ا فرهمن�د از س�اخت مس�تندي ب�ا عن�وان 
»خوش�بخت بودم ك�ه نمي توانس�تم متنفر باش�م« با 
محوري�ت زن�ان داعش�ي خب�ر داد و درب�اره اتفاقاتي 
ك�ه در جري�ان س�اخت اثر پي�ش آم�د توضي�ح داد. 
فرهمند کارگردان سينماي مستند در گفت وگو با مهر درباره 
جديدترين فعاليت هاي خود گفت: به تازگي مس��تندي با 
عنوان »خوش��بخت بودم که نمي توانستم متنفر باشم« در 
عراق س��اخته ام که در حال حاضر مراحل پاياني تدوين آن 
توسط خودم سپري مي شود و اميدوارم در يازدهمين دوره 
جشنواره »سينماحقيقت«  به نمايش دربيايد.  وي با اعلام 
اينکه احتمال دارد نام اين مستند ۷0 دقيقه اي را مقداري کوتاه 
کند، عنوان کرد: ما حدود دو ماه در روستاهاي مختلف عراق به 
ضبط پرداختيم زيرا موضوع »خوشبخت بودم که نمي توانستم 

متنفر باشم« درباره يک خانم خبرنگار عراقي است که مشغول 
تهيه خبر است و به همين واس��طه با زنان مختلفي مواجه 
مي شود. جالب اس��ت بدانيد ما در اين مستند شاهد حضور 

زنان داعشي نيز هس��تيم.  فرهمند بيان کرد: در قسمتي از 
»خوشبخت بودم که نمي توانستم متنفر باشم« زنان داعشي 
عرب، غير عرب و زناني که قرباني داعش شده اند، مي بينيم 
که اين خانم خبرنگار با آنها مواجه مي شود و صحبت مي کند.  
براي مثال يکي از روس��تاهايي که در آنج��ا به فيلمبرداري 
پرداختيم روستاي کوجو که يک مکان ايزدي نشين است،  
بود و ۱300 نفر از اهالي آن توسط داعش کشته شده بودند.  
در همين منطقه ما با زني مواجه شديم که يک گروهان براي 
خود داشت و با داعشي ها مي جنگيد.  اين کارگردان اظهار 
کرد:  در واقع رويکرد ما در اين مستند پرداختن به زناني بود 
که در جنگ با داعش هستند البته توجهي هم به کودکان 
داشته ايم.  از همين رو براي اولين بار تصاويري از اين زنان در 

يک اثر نشان داده مي شود.

رضا فرهمند : زنان داعشي را جلوي دوربين آورديم

    فرزين ماندگار
 شوراهاي پروانه ساخت و نمايش اين روزها 
به موضوعي خبرس�از در س�ينماي ايران 
تبديل شده است. تغيير و تحولات انجام 
شده در اين شوراها و نحوه اطاع رساني اين 
تغييرات صداي عماد افروغ يک عضو سابق 
شورای پروانه ساخت را درآورده است. از 
س�وي ديگر ابراهيم داروغه زاده اخيراً از 
لزوم حذف تدريجي شورای پروانه ساخت 
و اعتماد به فيلمسازان سخن گفته است. 
روز گذشته عماد افروغ به نحوه تغيير اعضاي 
شوراي پروانه نمايش انتقاد کرده و گفته است: 
رفتار فرهنگي اين بود که تغيير اعضا را سازمان 
س��ينمايي به اطلاع آنها مي رساند نه اينکه از 
رسانه ها مطلع شوند.  دو روز پيش خبري مبني 
بر معرفي اعضاي جديد شوراي پروانه نمايش 
منتشر شد که در پي اين موضوع عماد افروغ 
يکي از اعضاي پيشين اين ش��ورا يادداشتي 
درباره اين تغييرات ناگهاني نوشته است.  در 
متن اين يادداشت آمده است: »ظهر ديروز 30 
مهرماه با رجوع تصادفي به اينترنت متوجه شدم 
که اعضاي جديد شوراي پروانه نمايش معرفي 
شده اند. خيلي خوشحال شدم که بالاخره اين 
بار مسئوليت از روي شانه بنده برداشته شد. 
براي اعضاي جدي��د آرزوي موفقيت در انجام 

وظايف محوله دارم.« 
   حداقل پيامک مي زديد

افروغ در ادامه  می نويسد: »در آخرين جلسه 
تلاش کردم ت��ا از اعضاي احتمالي ش��وراي 
پروانه نمايش کس��ب اطلاع کنم که همگي 
اظهار بي اطلاعي کردند. در اين جلس��ه يک 
درخواس��ت طرح کردم،اينکه قط��ع نظر از 
تمايل يا عدم تمايل بنده براي عضويت مجدد، 
اگر قرار اس��ت تغييري صورت بگيرد، بنده 
ولو چند دقيقه قبل از رس��انه اي شدنش، در 
جريان قرار بگيرم، همانگونه که اعضاي پروانه 
ساخت در جريان قرار گرفتند. بماند که يکي 
از اعضاي محترم بر اس��تعفاي دسته جمعي 
اصرار مي ورزند. به هر ح��ال تصور نمي کنم 
درخواست بزرگي بوده باشد. توقع بنده اين 
بود که همانگون��ه که وزير محترم و اس��بق 

فرهنگ و ارشاد اسلامي، علي جنتي، شخصاً 
تماس گرفتند و از بنده دعوت به عمل آوردند 
و بنده نيز فقط به نيت خدمت و حسب همين 
تماس شخصي اين مس��ئوليت را پذيرفتم، 
براي تغيير بنده نيز تماسي گرفته يا حداقل 
پيامکي زده ش��ود.  تغيير و جابه جايي افراد 
حق مش��روع و مقبول هر مدي��ري از جمله 
معاونت سينمايي و شخص وزير محترم است، 
اما اگر اعضاي تغيير يافته را مطابق اصرار خود 
از قبل در جري��ان اين تغيير ق��رار مي دادند 
فرهنگي تر نبود؟ به نظرم گذاشتن و برداشتن 
افراد )ترجيح مي دهم از عبارت نس��بتاً تند 
نصب و عزل استفاده نکنم( آدابي دارد. شخصاً 
مايل به کشدار ش��دن اين ماجرا نيستم. اين 
هم تجربه اي اس��ت بر تجارب گذش��ته ما و 
ظاهراً هميش��ه بايد در جريان کسب تجربه 
جديد باش��يم و از اين تجربه ها درس عبرتي 

نگيريم.«
   نبايد عمر شورا  طولاني مي شد

اما شوراي پروانه ساخت نيز طي روزهاي اخير 
با موضع معاون نظارت و ارزش��يابي سازمان 
س��ينمايي نيز خبرساز ش��د.داروغه زاده در 
برنامه چش��م شب روش��ن ش��بکه چهار با 
اش��اره به قدمت ش��وراهاي نظارتي به اين 
موضوع اش��اره کرد : »معتق��دم اگر در طول 

اين 3۵ سال به شکل طبيعي مسير را درست 
طي مي کرديم نبايد ش��وراي پروانه ساخت 
مي داش��تيم، چون بعد از انقلاب به هر حال 
سينما به شکل ديگري کار خود را آغاز کرده 
اس��ت و ماهيت آن تفاوت پيدا کرد. بنابراين 
ضروري بود ک��ه در س��ال هاي اول اينگونه 
شوراها حضور داشته باش��ند تا ريل گذاري 
براي تغيير ماهيت س��ينما انجام ش��ود. اگر 
بتوانيم ميزان گفت وگو، مفاهمه و اقناع پذيري 
را افزايش دهيم و ما به عنوان مديران فرهنگي 
درک بهتري از فيلمس��ازان داشته باشيم و 
آنها هم با ما بيشتر همنشيني داشته باشند تا 
بتوانيم اولويت هاي يکديگر را بهتر درک و با 
منافع ملي، هويت و فرهنگ ايراني- اسلامي 
همس��و کنيم، بايستي به س��متي برويم که 

فيلمساز آنقدر مسئوليت پذير و آگاه باشد تا 
خودش احس��اس کند اگر درخواستي براي 
پروانه س��اخت مي کند، پذيرفته مي شود و 
به اين ترتيب با پاس��خگو بودن فيلمساز به 
تدريج شوراي پروانه ساخت حذف مي شود 
و اين موضوع قطع��اً در نگاه من هس��ت که 
بايد مسير را به س��متي ببريم تا سينماگران 
جايگاه حقيقي خود را با مس��ئوليت پذيري 
پيدا کنند و فقط شوراي پروانه نمايش داشته 
باشيم.« او يادآور ش��د: البته اين موضوع در 
طول سال هاي گذشته مطرح بوده اما معمولاً 
از طرف برخي سينمايي ها و تهيه کنندگان 
مورد مخالفت قرار مي گرفت و اينطور نبوده 
که هميشه دولت مانع باشد، چون به هر حال 
بحث سرمايه در ميان است و فکر مي کنند اگر 
شورايي وجود داشته باشد، براي سرمايه خود 
تاحدودي اطمينان بخش��ي پيدا مي کنند، 
به همين دلي��ل اينطور نبوده ک��ه اکثريت 
فيلمسازان پيشقدم باشند که شوراي پروانه 

ساخت نداشته باشيم. 
    دريافت  پروانه  بدون بررسي!

داروغه زاده مي گوي��د: همين الان هم برخي 
فيلمس��ازان هس��تند که فيلمنامه هايشان 
خوانده نمي شود اما پروانه ساخت مي گيرند 
و اين بر اساس سابقه  آنها و اعتمادي که جلب 
کرده اند رخ مي دهد، مث��ل اصغر فرهادي يا 
ابراهيم حاتمي کيا ک��ه فيلمنامه کامل آنها 
خوانده نمي شود، حتي آقاي صدرعاملي هم 
که اخيراً پروانه س��اخت گرفته اند فيلمنامه 
کاملشان خوانده نشد و اين اصلًا به نظر من يا 
مديريت سازمان ارتباط ندارد بلکه کاملاً با نظر 
شورا انجام شده و اين اتفاقي است که به تدريج 
در حال شکل گيري است.  به نظر مي رسد که 
موضوع بودن يا نبودن شوراي پروانه ساخت 
در حال جدي تر شدن است، در زمان رياست 
جواد شمقدري بر سازمان سينمايي مدتي اين 
اتفاق افتاد ولي به دليل ضعف هايي که وجود 
داشت مجدد اين شورا راه اندازي شد. ظاهراً 
بايد در آينده اي نه چندان دور با تدابيري که 
انديشيده مي شود شاهد حذف شوراي پروانه 

ساخت باشيم. 

مجل�ه گل آقا تا زم�ان حيات 
مديرش همچن�ان به كار خود 
ادامه داد و بعد از آن براي مدتي 
كشور فاقد نش�ريه مستقلي 
براي ارائه فکاهي�ات و توليد 

لبخند گرديد

شوراهاي سينمایی روی خط حاشيه
انتقاد عماد افروغ از نحوه تغيير اعضاي شوراي پروانه نمايش

داروغه زاده:  برخي فيلمسازان 
هستند كه فيلمنامه هايشان 
خوانده نمي ش�ود ام�ا پروانه 
ساخت مي گيرند و اين براساس 
سابقه  آنها و اعتمادي كه جلب 

كرده اند رخ مي دهد


